
Nekaj misli iz referatov 
priznanih vzgojiteljev na 
svetovnem pedagoškem 

kongresu v Nizzi 
(Nadaljevanje.) 

Glavne lastnosti sodobnega socialnega raz
voja. 

Živeča družba je v stalnem ipoložaju raz
voja. Od svetovne vojne dalje, pravi dr. Ja
mes Mac Donald iz New Yorka, smo se z ne
kako čarovnijo vede, znanosti in iznajdb ne
hote pretvorili v družbo svetovnega poleta. 
Napredovanja, znanosti, poudarja na drugi 
strani holandski vseuči. profesor dr. Van der 
Leeuw v svojem predavanju »The Task of 
Education in a World Crisis« — o nalogi 
vzgoje v svetovni krizi, da so bila že pred 
vojno tako obsežna, da so hotela uničiti da
ljave; vedno hitrejše prometne zveze so pri
pomogle, da so se narodi sveta medsebojno 
družili in ni bil več daleč trenutek, ko bi vsi 
tvorili en sam organizem. Svetovna vojna pa 
je strmoglavila ta razvoj. Takrat je svetovno 
edinstvo postalo orsanična realnost, ko so se 
narodi dvignili v sovražnosti drug proti dru
gemu, ko so se trudili, da se medsebojno po
gazijo in uničijo. Doba po svetovni vojni pa 
kopiči v tem oziru prav iste smrtne pogreške 
kot vojna sama. Vedno bliže in bliže prihaja 
zlo in se razširja vsepovsod. Naš svet, tako 
se nam zdi, nadaljuje učeni profesor, drvi ne
izogibni katastrofi naproti v tej ali oni obli
ki. Morda je katastrofa vnrašanje nekaterih 
let, morda ,pa že nekaterih mesecev? Vendar 

je ista neizogibna, če ne pride radikalna iz
prememba. 

Mnogo ljudi to spoznava, toda zdi se 
nam, da je svet tako rekoč paraliziran, brez 
moči. Tudi oblasti so brezmočne nanram tej 
nevarnosti. Izprašujemo se, zakaj države ne 
delajo, preden bo prepozno, a iste odgovar
jajo, da narodi tega ne dovolijo. In medtem, 
ko se častništvo in moštvo prepira, se bro
dovje potaplja. 

Oni pa, ki razumejo, kar se godi, ne mo
rejo gledati, kako svet počasi toda gotovo 
propada. Toda čudovito je, da oni, ki razu
mejo, ne delajo, oni pa, ki delajo, ne razu
mejo. Usoda mislecev je namreč ta, da so 
počasni v delu in ne zadosti odločni, da bi 
zasledovali političen konec. 

Revolucionarne spremembe so vedno de
lo nagona in strasti množice, pri kateri je 
upor razumljiv zaradi trpljenja, toda množi
ca, ista množica nikakor ni usposobljena, da 
bi sprejela vodilno vlogo. To je ravno naša 
tragedija. 

Zbrali smo se vzgojitelji vsega sveta. 
Kako naj pomagamo človeštvu v tem nadvse 
težkem času? Občutek nemoči se nikakor ne 
sme dotakniti vzgojitelja. On mora poma
gati mladi generaciji, da ustvari nov svet. V 
svoji politični eksistenci je človek živel do
zdaj kot bitje samo za sebe. Zdaj se mora 
naučiti, da bo živel kot stanica v živečem or
ganizmu. Tehnika je združila ves svet in ven
dar živimo, kot da so narodi v bistvu ločeni. 
Človeško življenje mora imeti, če govorimo 
s praktičnega in s filozofskega stališča, dvoj
no lice: zunanje življenje dela, ki ga obdaja 
težka raznoličnost in notranje življenje misli 
čuvstev, navdihov, želja in strasti. V tem, 
notranjem življenju čuti, da je življenje uni
verzalno. 

Nesreča današnjega »časa strojev« pa je, 
da je človek oropan notranjega življenja in 
je primoran se zanimati pretežno za zunanje 
stvari, kajti notranji svet je zanj kakor po
zabljene sanje. 

Stroj ni slab, ni dober, lahko postane 
eno ali drugo kakor se ga pač uporablja. Eno 
in isto letalo lahko prinese v vsej naglici po
moč pokrajini, ki jo je zadela ta ali ona ka
tastrofa, ali pa ,vrže bombe in isto docela 
opustoši. Jasno, da je letalo samo na sebi 
popolnoma nedolžno. Nova vzgoja naj pouči 
mladino, da je stroj dobrota, a ne prokletstvo 
za človeštvo. Nikakor ni potrebno, da ga 
odstranimo, a nad vse potrebno pa je, da se 
zavedamo, da človeštvo ni njegov suženj. 
Naraščajoča mehanizacija pa čim dalje bolj 
odvrača ljudi od notranjega življenja in tako 
je človeštvo v nevarnosti, da bo uničeno po 
svojih lastnih strojih. 

Splošno mislijo, da je vzgojitelj brez
močen v tem kaosu sedanjega časa. Toda za
koni in upori nimajo ničesar ustvarjajočega. 
Zakoni samo potrdijo, oni ne ustvarjajo. Sa
mo človek se lahko udejstvuje, zato se za 
političnimi spremembami in ekonomičnimi 
rekonstrukcijami kaže »živeč« človek. Kadar 
govorimo o socialnem redu, o ekonomičnem 
sistemu, načinu vladanja, moramo razumeti, 
da se ti objekti lahko spremene neodvisno od 
človeka; toda skušajmo si predstavljati, da 
so nekega večera zginila vsa človeška bitja 
s tega sveta, in da je zemlja zapuščena, me
sta prazna in knjige brez ljudi, ki bi jih brali. 
Kje naj bi bil socialen red, ekonomičen si
stem? Vse bi zginilo z živim človekom, v ka
terem in za katerega obstoja, kajti socialni 
red, ekonomičen sistem in način vladanja so 
le odnošaji človeka napram človeku. Oni so 
ustvarjeni za človeka, oni obstojajo radi nje

ga in izginejo z njim. Tu je velika moč vzgo
jitelja, ker ima opraviti s človekom prihod
nosti in ne s sedanjim človeštvom. 

Ko vas vidim tu zbrane, več kot 1700 
vzgojiteljev, pripadajočih tolikim različnim 
narodom, vidim v duhu poleg vas tudi stoti
soče otrok, na katere vi posredno in nepo
sredno vplivate in na katere boste vplivali še 
v prihodnosti. To je moč vzgojitelja. Gre za 
generacijo prihodhosti, od katere je odvisen 
socialen red prihodnosti. 

V tem težkem času krize ne pozabimo, 
da ne vzgajamo človeštva za sedanjo dobo, 
marveč osebnosti prihodnje dobe, ki se bodo 
morale prilagoditi prihodnosti. Zato je tre
ba, da morajo vzgojitelji sami sebe prehiteti, 
kar je zelo težavna naloga. Treba je, da ra
zumejo izpreminjajoči se položaj krog njih 
na ta način, da najdejo, česar išče in želi 
mlada generacija. Vzgojitelji morajo črpati 
iz življenja, ki je osnovano izven vsakda
njosti, na idealih in vrednotah, katere mi 
težje razumemo. Truditi se moramo, da to 
storimo in s tem pomagamo onim, ki so jih 
nam zaupali, da tako v naših malih poglobi
mo in oplemenitimo duševnost. 


